استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

الكلية : التربية للعلوم الانسانية الملطاني اسلطاني

القسم: الجغرافية الأسدي المشرف: صلاح هاشم زغير الأسدي

التخصص : جغرافية بشرية / جغرافية مدن الشهادة : الماجستير

عنوان الرسالة:

تقييم كفاءة الخدمات الصحية في مدينة الحلة

ملخص الرسالة:

ركزت الدراسة بأهدافها ومنهجها على دراسة جزء مهم من الخدمات المجتمعية ، والموجهة بشكل أساس لخدمة سكان المدينة وهي الخدمات الصحية ، مستهدفاً في ذلك دراسة تقييم كفاءة تلك الخدمة في المدينة ومعرفة مدى كفاءتها في تلبية احتياجات السكان .

تضمنت هذه الرسالة تقييم كفاءة الخدمات الصحية في مدينة الحلة باستخدام نظم المعلومات (GIS) ، إذ إن مدينة الحلة تتكون من (5) مستشفيات حكومية و (5) مستشفيات أهلية و (6) مراكز تخصصية و (16) مركزاً صحياً و (9) عيادات شعبية ومجموعة من العيادات والمجمعات الطبية والصيدليات والمختبرات الخاصة .

لقد انطلق البحث من أجل تحقيق عدة أهداف أبرزها إن الخدمات الصحية تعد جزءاً هاماً وأساسياً لأي بلد في العالم ، كونها تخدم جميع فئات المجتمع ، فضلاً عن إن دراسة تاريخ وتوزيع وتقييم كفاءة الخدمات الصحية من الأمور التي يعالجها التخطيط الصحي والذي يعد من الأهداف الرئيسة في تطوير الخدمات الصحية وزيادة كفاءتها وتيسير الوصول إليها ، ومن ثم يحاول الباحث وضع تصور مستقبلي لتلك الخدمة في المدينة من أجل استخدامها بأكثر كفاءة وفاعلية لغاية 2028م.

تتاولت الرسالة على أربعة فصول ، فقد انطلق الفصل الأول بثلاثة مباحث تتاول المبحث الأول التطور التاريخي للخدمات الصحية قيد البحث ، واقتصر المبحث الثاني على الخصائص السكانية لمدينة الحلة ، أما المبحث الثالث فقد تتاول العوامل المؤثرة على الخدمات الصحية في المدينة ، وقسّم الفصل الثاني على مبحثين شمل المبحث الأول التوزيع المكاني للخدمات الصحية في مدينة الحلة وتضمن المبحث الثاني التوزيع العددي للقوى العاملة في الخدمات الصحية في المدينة ، وتتاول الفصل الثالث تقييم كفاءة الخدمات الصحية في مدينة الحلة ، أما الفصل الرابع فتناول موضوع الاستراتيجيات وتحليل سوات بالإضافة إلى تحديد احتياجات المدينة من الخدمات الصحية في المبحث الأول ، وكذلك الاحتياجات المستقبلية لغاية 2028م في المبحث الثاني .

College: college of education Name of s

Name of student : Hassan Hadi Hassan Al Sultani

Dept : Geography

Name of supervisor : a. Dr.. Salah Hashem Zoghair

Certificate : Master

specialization: Human Geography Cities Geography

Title of thesis:

(Evaluation of the efficiency of health services in the city of Hilla)

Abstract of thesis

The study focused on its objectives and methodology to study an important part of the community services, which are aimed primarily at serving the population of the city, namely health services, with the objective of evaluating the efficiency of this service in the city and determining its efficiency in meeting the needs of the population. The letter included the evaluation of the efficiency of health services in Hilla city using GIS. Hilla city consists of (5) government hospitals, (5) private hospitals, (6) specialized centers, (16) health centers, Clinics and a range of clinics, medical complexes, pharmacies and private laboratories The research started in order to achieve several objectives, the most important of which is that health services are an important and essential part of any country in the world, as they serve all segments of society. The study of the history, distribution and evaluation of the efficiency of health services is addressed by health planning, Health services and increase their efficiency and accessibility. And then the researcher tries to develop a future vision for that service in the city in order to use it more efficiently and effectively until 2028.

The thesis contains four chapters. The first chapter begins with three topics. The first topic deals with the historical development of the health services in question

, And the second topic dealt with the demographic characteristics of Hilla city. The third topic dealt with the factors influencing the health services in the city. The second chapter dealt with two subjects. The first topic dealt with the spatial distribution of health services in Hilla city. The second section included the numerical distribution of the labor force in the city's health services The third chapter deals with the evaluation of the efficiency of health services in Hilla city. The fourth chapter deals with strategies and SWAT analysis in addition to identifying the city's needs of health services in the first subject, as well as the future needs until 2028 in Section II.